
 
 

 
 

 

 

 

Kraków, dnia 12 czerwca 2019 roku 

 

 

Do  

Jacka Majchrowskiego  

Prezydenta Miasta Krakowa  

pl. Wszystkich Świętych 3-4 

30-004 Kraków  

 

 

Dotyczy:  możliwej organizacji w Krakowie Europejskich Igrzysk Olimpijskich w 

2023 roku 

 

 

 

INTERPELACJA 

 

 

Szanowny Panie Prezydencie, 

 W oparciu o art. 24 ust. 3 Ustawy o samorządzie gminnym z dnia 8 marca 1990 roku 

z późniejszymi zmianami (Dz. U. Nr 16, poz. 95), zwracam się do Pana z interpelacją w 

następującej sprawie.  

 

W ostatnich dniach w mediach pojawiła się informacja, że miasto Kraków wspólnie z Regionem 

Małopolskim złożyły aplikację o miano organizatora Europejskich Igrzysk Olimpijskich w 2023 

roku. Ponieważ termin zgłoszeo minął z koocem maja, wiadomo także, że jest to jedyna 

zgłoszona kandydatura. Fakt ten budzi ogromne wątpliwości – z wielu powodów.  



 
 

 
 

Pierwszą, podstawową kwestią jest fakt, że mieszkaocy Krakowa dowiedzieli się o całej sprawie 

z mediów. Nikt nie zapytał Krakowian o zdanie w tej sprawie. Co więcej, temat ten nie był 

nawet dyskutowany na forum Rady Miasta Krakowa czy Komisji Sportu i Kultury Fizycznej. 

Decyzja o organizacji w naszym mieście ogromnego przedsięwzięcia – dwutygodniowego 

wydarzenia rangi europejskiej,  w którym ma wziąd udział kilka tysięcy sportowców i 

niezliczona rzesza kibiców –  nie może zapadad w zaciszu gabinetów, bez żadnych konsultacji 

społecznych. To gigantyczne przedsięwzięcie, które w istotny sposób wpłynie na życie miasta i 

jego mieszkaoców. Potrzeba dialogu społecznego w tej sprawie zwłaszcza w Krakowie powinna 

byd rzeczą oczywistą. Nie tak dawno przecież, bo w 2014 roku Krakowianie w miażdżącej 

większości opowiedzieli się w referendum przeciw Zimowym Igrzyskom Olimpijskim 2022  w 

ich mieście. Co gorsza, samo referendum poprzedził – jak określiło to jedno z ogólnopolskich 

mediów – „festiwal błędów i zmarnowanych pieniędzy”. Na przygotowania do igrzysk, których 

nie będzie, wydano 11 milionów złotych. Nie obyło się bez wpadek i skandali: zatrudniania w 

biurze Komitetu Konkursowego Kraków 2022 bez konkursu osób związanych z przewodniczącą 

tego Komitetu, próby przekupstwa dziennikarza przez jej męża, wykorzystywania fotografii bez 

kupienia do niej praw autorskich. Cała niechlubna historia związana z ZIO 2022 prowadzi do 

prostego wniosku: nie wolno decydowad o organizacji wydarzenia takiej rangi bez zapytania 

mieszkaoców o zdanie w referendum. Fakty dowodzą jednak, że takiego wniosku nie 

wyciągnięto. 

Ale brak jakichkolwiek konsultacji zgłoszenia miasta jako potencjalnego organizatora EIO 2023 

nie jest jedynym argumentem przeciw. Kontrowersje budzi również samo wydarzenie. Już fakt, 

że poza Krakowem nie było żadnych innych chętnych do organizacji igrzysk, powinien skłonid 

do refleksji. Zmagania sportowe w roku 2023 będą już trzecią ich edycją. Gospodarze 

poprzednich dwóch to kraje, co do których istnieją poważne wątpliwości w kwestii 

przestrzegania praw człowieka. Azerbejdżan i Białoruś, bo o nich mowa, to paostwa wobec 

których często używane są słowa „reżim” czy „dyktatura”. Nie bez powodu zresztą latem 

ubiegłego roku Niemcy poważnie rozważały bojkot tegorocznych EIO, które wkrótce rozpoczną 

się w Miosku. Trudno zrozumied, z jakiego powodu Kraków chce byd wymieniany obok stolic 

Białorusi i Azerbejdżanu.  

Nie można pominąd także kosztów organizacji tego wydarzenia. Poinformował Pan już, że nie 



 
 

 
 

zostały one oszacowane, jednak pochodzid będą z budżetu centralnego. Z Paoskiego 

oświadczenia opublikowanego na Facebooku wynika, że miasto jest gotowe aplikowad o miano 

gospodarza Igrzysk „pod warunkiem uzyskania gwarancji rządowych”. Aplikacja została jednak 

już złożona, stąd należałoby oczekiwad, że Mateusz Morawiecki jako Prezes Rady Ministrów 

taką oficjalną deklarację finansowania złożył. Można jednak mied wrażenie, że padła zaledwie 

deklaracja złożenia deklaracji i to ze strony rządu, który po jesiennych wyborach może się 

istotnie zmienid.  Warto w tym kontekście przytoczyd przykład Holandii. To ten właśnie kraj 

miał byd gospodarzem tegorocznych Europejskich Igrzysk Olimpijskich. Aplikacja została jednak 

wycofana właśnie z tego powodu, że holenderski rząd odmówił dofinansowania do tego 

przedsięwzięcia. Odrzucony wniosek opiewał na 57,5 mln euro.  

Jak wynika z doniesieo medialnych, Europejskie Igrzyska Olimpijskie budzą także kontrowersje 

w środowisku sportowym. Kraje są często reprezentowane przez sportowców rangi niższej niż 

olimpijska – kalendarz zawodów jest tak napięty, że niemożliwe jest wzięcie udziału we 

wszystkich wydarzeniach. Z tego powodu EIO nie są dla sportowych gwiazd priorytetem. Sporo 

negatywnych opinii zbiera także „innowacyjna” formuła rozgrywania konkurencji 

lekkoatletycznych. Dośd wspomnied o budzących zaskoczenie na wydarzeniu rangi olimpijskiej 

biegach przygodowych, podczas których zawodnicy m.in. ciągną oponę i spadochron.  

Podsumowując, w mojej opinii starania Krakowa o organizację Europejskich Igrzysk 

Olimpijskich są pomysłem nietrafionym ze względu na rangę tego wydarzenia, a brak 

konsultacji społecznych przed złożeniem wniosku aplikacyjnego uważam za niedopuszczalny.  

 

W związku z powyższym uprzejmie proszę o odpowiedź na następujące pytania: 

 

1. Z jakiego powodu przed złożeniem wniosku aplikacyjnego władze miasta Krakowa nie 

przeprowadziły żadnych konsultacji z mieszkaocami ani na forum rady miasta? 

2. Kiedy będą znane szacunkowe koszty organizacji EIO 2023 w Krakowie i założenia 

organizacyjne? 

3. Czy Premier Mateusz Morawiecki złożył w imieniu polskiego rządu oficjalną, na piśmie 

gwarancję finansowania organizacji EIO 2023 w przypadku, jeśli ich gospodarzem 

będzie miasto Kraków?  



 
 

 
 

4. Czy zamierza Pan przeprowadzid konsultacje społeczne dotyczące organizacji EIO w 

Krakowie, a jeśli tak, to kiedy i jaką będą miały postad? 

5. Czy podziela Pan moją opinię, że decyzję o organizacji EIO 2023 w Krakowie powinni – 

w drodze referendum – podjąd mieszkaocy miasta?  

 
 
 
 
Z wyrazami szacunku 

 

 
_________________________ 

Łukasz Gibała – Radny Miasta Krakowa 


